
Iz naše organizacije. 

sebno okrožnico, da se na podlagi te dru
štva o tem posvetujejo in priporoče Za
vezi tri kandidate, ki bi prosili za razpi
sana nadzorniška mesta v dotičnem 
okraju. 

9. Slomškova Zveza želi imeti na viš
jem šolskem svetu svojega zastopnika. 
Ker stoji štajerska učiteljska Zveza na sta
lišču, da ji gre z ozirom na številno član
stvo eden izmed obeh mandatov. Zaveza 
pa hoče priboriti tudi manjšini en mandat, 
zato se sklene, da se naprosi poverjeni
štvo za uk in bogočastje, da se izpopolni 
točka d) naredbe št. 111. deželne vlade za 
Slovenijo, ki je priobčena v 11. številki 
uradnega lista dne 14. novembra 1918, 
naslednje: Zastopstvo sestoji iz dveh čla
nov srednješolskega in iz treh članov ljud
skošolskega učiteljstva. Za slučaj, če ome
njeno poverjeništvo ne ugodi tej izpre
membi naredbe, se obrne Zavezino vod
stvo na štajersko učiteljsko Zvezo, da se 
izjavi, če ostaja še tudi sedaj po odstopu 
zastopnika L. Černeja pri svoji znani za
htevi. 

10. Skupnih sej Učiteljskega Sveta se 
ne sklicuje več, v »Slovencu« in v »Slov. 
Učitelju« pa so izšli ostri članki in notice, 
kjer se Zavezino vodstvo PO krivici na
pada. Da se slični napadi ne ponove, se 
sklene, da povabi vodstvo Zaveze odbor 
Slomškove Zveze k skupnemu sestanku, 
ki naj se vrši v Ljubljani dne 25. marca 
t. 1. ob dveh popoldne v pisarni Učiteljske 
tiskarne. Takrat naj se sporazumno in lo
jalno razrešijo vse važnejše skupne sta
novske zadeve, predvsem pereče vpraša
nje zastopstva ljudskošolskega učiteljstva 
na višjem šolskem svetu. (Na tem sestan
ku so se poravnala vsa nesoglasja. Vsi 
predlogi, ki jih je stavil Zavezin tajnik, so 
bili sprejeti soglasno. Ti predlogi so: 1. 
Učiteljski Svet posluj kot posvetovalni or
gan tudi nadalje z istim delokrogom ka
kor doslej, dokler se ne ustanovi enotna 
organizacija vsega slovenskega učitelj
stva. 2. Zanj naj se sestavi poslovni red. 
3. O sejah Učiteljskega Sveta naj se skup
no določi besedilo komunikejev, ki se pri
občijo v stanovskih glasilih obeh organi
zacij. 4. Predsedniki in tajniki obeh organi
zacij in vsi od učiteljstva izvoljeni člani 
višjega šolskega sveta so člani Učitelj
skega Sveta. 5. Na seje Učiteljskega Sve
ta naj se povabijo takrat, kadar se raz
pravlja o splošnih šolskih vprašanjih, tudi 
zastopniki Društva slovenskih profesor
jev.) 

11. Dež. vlada za Slovenijo je na in
tervencijo vodstva Zaveze sklenila, da iz
plačajo davkarije učiteljstvu nabavni pri
spevek za 1. 1919. Ta nabavni prispevek. 
v izmeri 50 % draginjske doklade, se iz
plača učiteljstvu v treh letnih obrokih. 

12. Zdravnik primarij dr. Derganc je 
Zavezi sporočil, da ji prepusti triletne ob
resti svojega posojila, ki ga je dal Učitelj
ski tiskarni v znesku 100.000 K, z name
nom, da se porabijo za ustanovitev stro
kovnega tajništva. O tem se obvesti 
upravni odbor Zaveze. 

13. Prihodnja seja upravnega odbora 
se vrši v četrtek, dne 17. aprila 1919, v 
načelstveni sobi Učiteljske tiskarne v 
Ljubljani ob 1. uri popoldne. (Dnevni red 
je razglašen v 12. in 13. letošnji številki 
»Učiteljskega Tovariša«.) 

14. .;Načrt preustrojitve šolstva in na
rodne vzgoje« je izšel v posebni brošuri, 
ki je bila brezplačno priložena 9. letošnji 
številki stanovskega glasila. 

P r i p o m b a . Dne 28. marca dopol
dne se je zglasila skupna učiteljska depu
tacija, v kateri so bili tovariši Jelene, Rus, 
Štrukelj in Fabinc, pri zastopnikih deželne 
vlade: dr. Žerjavu, dr. Verstovšku in dr. 
Skabernetu, kjer je interveniral a) o iz
premembi vladne naredbe štev. 111, b) o 
razpisih vseh dvanajstih mest okrajnih 
šolskih nadzornikov na Kranjskem, c) o 
sklicanju ankete za sestavo ljudskošolskih 
čitank, č) o razpisu učnih mest na ljubljan
skih meščanskih šolah in d) o učiteljskih' 
plačah ter nabavnih prispevkih s poseb
nim ozirom na izplačilo v enventualni di
narski vrednosti. Deputacija je dobila v 
vseh vprašanjih zadovoljive odgovore. 

Društvene vesti. 
+ Učiteljsko društvo za kranjski šol

ski okraj zboruje v četrtek, dne 1. maja 
1.1., ob dveh popoldne v Kranju v ljudsko
šolskem poslopju pc naslednjem dnevnem 
redu: 

1. Pozdrav predsednika; poročilo 
tajnika in blagajnika. 

2. C. Vizjak: O načrtu preustrojitve 
šolstva in narodne vzgoje. 

3. J. Lapajne: O pravnih razmerah 
učiteljstva. 

4. V. Rus: Dosedanje in bodoče na
loge naših stanovskih organizacij v Ju
goslaviji. 

5. Fr. Luznar: Srbohrvatski tečaj za 
učiteljstvo kranjskega okraja. 

6. Volitev odbora in odposlancev v 
Zavezino delegacijo. 

7. Slučajnosti. 

Iz Zaveze. 
S p e t e v o d s t v e n e s e j e Z a v e z e 

(16. marca 1919). 
1. Do srede meseca marca je bilo 

treba odposlati pozvanim stanovskim or
ganizacijam disciplinarni komisiji na viš
jem šolskem svetu podatke glede znane 
obtožbe višjega šolskega nadzornika dr. 
M. Opeke. Zaveza je odposlala tako pred
metno tožbo o dr. M. Opeki kot o višjem 
šolskem nadzorniku za ljudske in meščan
ske šole. 

2. Za bivše Štajersko so se razpisala 
mesta okrajnih šolskih nadzornikov. Zveza 
slovenskih učiteljev in učiteljic na Štajer
skem je sestavila za vsak okraj posebno 
terno kompetentov, kar je javila direktno 
višjemu šolskemu svetu, prepis tega do
pisa pa je naznanila tudi Zavezi. Umest
neje in pravilneje je, da odpošljejo včla
njene organizacije na merodajna mesta 
vse važnejše dopise \e potom Zaveze. 
Najvišja organizačna instanca, pa tudi nje 
posamezni deli pridobe s tem na moči in 
veljavi, pa tudi zahtevamo in potrebno 
posredovanje je lažje in uspešnejše. 

3. Zavezin predsednik^je posredoval 
na višjem Šolskem svetu zaradi plač trža
škega učiteljstva, ki ga prevzame v svoje 
območje kraljevina SHS. 

4. Višji šolski svet je zahteval, da no
minira Zaveza dva člana v anketo za pre
osnovo šolstva. V to anketo, kamor je 
pozvanih mnogo drugih šolnikov, je po
slala Zaveza tovariša E. Gangla in P. Fle
reta. 

5. Zaveza je nominirala dva člana v 
odsek z preračunavanje novih učiteljskih 
prejemkov. 

6. Ljubljanskemu poverjeništvu za uk 
in bogočastje se je odposlal na njegov po
ziv obširen in vsestransko utemeljen dopis 
glede uvedbe telovadbe šolskega nara
ščaja. V njem se naslanja Zaveza na na
čelno stališče, ki ga je zavzelo ob tem 
vprašanju slovensko Sokolstvo. Nujna po
treba je, da se v šolske telovadnice uvede 
sokolski telovadni sestav, kakor so ga 
sprejeli Orli, ker drugega boljšega sploh 
nimamo. Sokolska društva so prevažni 
vzgojni in kulturni činitelji in resni sotrud
niki pri vzgoji narodovega naraščaja, to
rej jim sme učiteljstvo zaupati tudi šolo
obvezno mladino, ker je s tem izročena 
le dobrim vplivom izvenšolskega vzgoj
nega delovanja. Dajmo vsemu narodu SHS 
priliko, da se telesno in nravno krepak 
dvigne na prvo mesto v plemeniti tekmi 
z drugimi kulturnimi narodi! 

7. Zaveza je odposlala srbski, hrvat
ski, bosenskohercegovski in dalmatinski 
učiteljski Zvezi enako se glaseče dopise 
glede preosnove teh Zvez in naše Zaveze 
v skupno stanovsko organizacijo. — Na
vzoči urednik in upravni odbornik E. 
Gangl utemeljuje nato načrt o preustrojitvi 
vseh jugoslovanskih učiteljskih organiza
cij v Unijo jugoslovanskega učiteljstva. 
Nje temelj bi tvorili kadri, to je okr. učit. 
društva. Po razdružitvi vseh dosedanjih 
centralnih organizacij naj vstane, izven 
politiških strank stoječa, UJU, ki jo vodi 
in upravlja centralno vodstvo. Med tem 
vodstvom in članstvom naj bodo v svrho 
točnosti poslovanja pokrajinska tajništva 
z eksekutivnimi in iniciativnimi nalogami. 
Delo teh določijo posebna pravila s po
slovnim redom. Ganglov načrt vzame Za
vezino vodstvo odobruje na znanje. (Ute
meljevanje načrta glej v letošnji 12. in 13. 
številki »Učit. Tovariša«.) Vodstvu se na
roči, da opozori na ta članek okrajne or
ganizacije, ki naj ga pregledajo in stavijo 
Zavezi morebitne nasvete. 

8. Dopis glede razpisa mest okrajnih 
šolskih nadzornikov, kakor je bilo skle
njeno na zadnji vodstveni seji, se ni od
poslal ljubljanskemu poverjeništvu za uk 
in bogočastje, ker se ti razpisi brezpogojno 
izvrše tudi za bivše Kranjsko. Z ozirom 
na to se sklene, da odpošlje Zavezin pred
sednik svoječasno vsem onim kranjskim 
okrajnim učiteljskim društvom, ki pridejo 
v naši krajevni organizaciji v poštev, po



Učiteljstvo, ki se udeleži zborovanja, 
je pouka prosto. 

Polnoštevilne udeležbe pričakuje — 
Odbor. 

f Učiteljsko društvo za celjski okraj. 
Tovariš Leopold Č u 1 k , nadučitelj v Do
brni pri Celju, nam piše: »V štev. 14. 
,Učit. Tovariša' z dne 2. t. m. se glasi v 
poročilu Učiteljskega društva za celjksi 
okraj, da so se vse šole razen one na Do
brni odzvale sklepu društva, da plača 
vsak član po 5 K za rezervni sklad Za
veze. — Tajnik društva mi poroča v tej 
zadevi, da se je vsota šole Dobrna na
knadno prejela in da se bo to naznanilo 
uredništvu našega lista, da se stvar pre
kliče. — Z ozirom, da je naša šola v polni 
meri storila svojo dolžnost, da je razen
tega že poprej darovala v ta namen 28 K, 
torej v celem 38 K, se prosi, da se zadeva 
v prihodnji številki našega lista v čast 
naše šole pojasni.« — Društveni predsed
nik nam piše: V izkazu, objavljenem v 
14. štev. »Učiteljskega Tovariša«, niso 
pomotoma navedene sledeče šole: Te
harje: Kramer, Fischer, Simonišek po 5 
kron = 15 K; Štore: Stante 5 K; Št. Pa
vel še John, Sadnik, Supanek, Rožanc po 
5 K = 20 K. — Upamo, da je s tem za
deva dovolj pojasnjena in krivica poprav
ljena. 

+ Učiteljsko društvo za ptujski okraj 
je zborovalo četrtič v tekočem letu 
3. aprila v ptujski okoliški šoli ob povoljni 
udeležbi. Predsednik tovariš Gorup po
zdravi predvsem nove člane, in sicer no
vega nadzornika Pavla Flereta s soprogo 
ter tovariša Klenovška z Brega in okraj
nega pomožnega učitelja tov. Borštnika. 
Najvažnejša točka dnevnega reda je bilo 
predavanje tov. Rozbauda o njegovih 
spominih kot jugoslovanski legionar. Za 
svoje zanimivo predavanje je žel obilo 
pohvale. — Ker nimamo več opravka z 
Bundom v Gradcu, se je stavil predlog, 
naj stopi Zveza v stik s štajerskim likvi
dacijskim odborom glede naše terjatve 
do Bunda. Tovariš Šerona je predlagal, 
naj bi se vršilo prihodnje zborovanje 
skupno z ormoškim učiteljskim društ
vom. Sklenilo se je povabiti tovariše in 
tovarišice iz ormoškega okraja na skupni 
sestanek 1. maja v »Dekliškem domu« v 
Ptuju, ki bo nam do tistega časa za ta 
namen že najbrž na razpolago. Tovariš 
nadzornik je obljubil, da bo na prihod
njem zborovanju predaval o preustroju 
našega šolstva. Pričakovati je, da se or
moško društvo odzove vabilu, zato se 
želi od naše strani polne udeležbe. 

+ Učiteljstvo pliberškega okraja se 
je zbralo 12. minulega meseca na Preva
ljah, da se pomeni o svojih težnjah. 

Predsednik Peter Močnik otvori zbo
rovanje ter pozdravi učiteljstvo, zbrano 
v tako velikem številu (46), nato navzoče 
goste polkovnika Raktelja, prof. Gvajca, 
nadzornika Mencina, nadzornika Aich
holcerja (predsednika učiteljskega dru
štva za Koroško). 

Nato pozdravi nadučitelj Horvat 
učiteljstvo v imenu občinskega odbora in 
Narodnega sveta za mežiško dolino. 

1. Prof. G vaje predava nato tri ure 
o risanju na ljudski šoli. Ves čas je uči
teljstvo z velikim zanimanjem poslušalo 
njegova izvajanja. Njegova metoda je po
vsem nova, se dokaj razločuje od drugih 
sedaj propagiranih ter je doslej edina, ki 
je z njo možno v šoli doseči lepe uspehe. 
Po tej metodi se poučuje že s povoljnim 
uspehom po Goriški in Istri. 

Predavatelj zahteva: Vsak učenec 
naj riše isti predmet na vsaki stopnji šol
skega pouka, seveda vedno popolnejše. K 
risanju treba učence ravno tako navajati 
kakor k pisanju ali računanju; zato rišimc 
po narekovanju! Rabimo več risalne pri
pomočke; s prosto roko naj riše otrok le 
to, kar ne more napraviti s črtalom ali 
šestilom. Predmet rišimo od več strani 
Pri risanju treba upoštevati posebne 
merjenje in primerjanje, ker le tako uspo
sobimo otroka, da premotri predmete na 
vse strani. 

Nato poda predavatelj najvažnejše b 
perspektive, o rabi barv in o ornamentiki 

Nadzornik Mencin se zahvali g. pro
fesorju najtopleje v imenu učiteljstva za 
obširen in zanimiv referat ter želi, da pri
redi kak risarski tečaj, kar profesor ob
ljubi. 

2. Ker primanjkuje časa, da bi se mo
gel Zavezin načrt šolskega zakona prede
lati, predlaga nadzornik Mencin, da se 
točka odstavi od dnevnega reda ter vol 
odsek, ki bi preštudiral načrt ter referira 
o tem na prihodnjem sestanku. 

Predlog sprejet. Izvoljeni so: naduči 
telj Močnik, učiteljica Strelova, nadučitel 
Feinig, nadučitelj Horvat in nadučitel 
Okorn. 

3. Sklicatelj očrta na kratko razmere 
v Velikovškem okraju, in sicer glede šol
ske uprave kakor pouka, tako o potrebi 
da se vzpostavi okr. šolski svet za veli 
kovški okraj; o pomanjkanju učnih knjs 
in kako temu odoomagati; o šolski, uči 

teljskih in okrajnih knjižnicah ter o olaj
šanju uradnega poslovanja. 

Po daljši in vsestranski debati se 
sprejme sledeča resolucija: 

Da bo zagotovljen učiteljstvu in vsem 
na šolstvu interesiranim faktorjem prime
ren vpliv pri začasni ureditvi šolstva v 
okraju Velikovec, poživljamo višji šolski 
svet, da vzpostavi okrajni šolski svet na 
temelju koroškega šolskega zakona z dne 
8. februarja 1869. 

Predsedniku učiteljskega krožka se 
naroča, da pozve pri Zavezi o delovanju 
odseka za sestavo novih ljudskošolskih 
čitank in da posreduje, da se pritegnejo 
v ta odsek tudi od koroškega učiteljskega 
društva določeni tovariši. 

Da se okr. učit. knjižnica pomnoži s 
slovenskimi knjigami, ki so za nadaljnjo 
izobrazbo učiteljstva neobhodno potreb 
ne, prosimo višji šolski svet, da izposluje 
v ta namen prispevek vsaj 1000 K. 

Spričo pomanjkanja slov. čitank za 
ljudske šole in slovenskega mladinskega 
čtiva sploh, prosimo višji šolski svet, da 
izdatno subvencionira »Mlado Jugosla
vijo«, da bo list lahko izhajal v zadostni 
nakladi in se primerno izpopolnil. 

Nadalje se sklene prositi okrajni šol
ski svet v Velikovcu, da izposluje na viš
jem šolskem svetu: 

a) namesto izpričeval naj se uvedejo 
poseDni zvezki izpričeval; 

b) uvede naj se čimprej novi način pri 
izkazovanju zamud (za vsakega iz
ka*inca posebno polo); 

c) popusti naj se štirikratna izdaja iz
pričeval na leto, temveč odredi, da 
ima šolsko leto le dva semestra z 
izdajanjem izpričeval (zvezka). 
4. Raznoterosti: a) »Učiteljski Tova

riš« štev. 9 priporoča zvišanje članarine 
od 28 K na 36 K. Sklene se članarina 32 
kron, in sicer za Zavezo 28 K, društvo ob
drži le 4 K. — b) Predsednik učiteljske
ga društva za Koroško sporoči pozdrave 
nadzornika Koschierja, ki se sestanka ne 
more udeležiti. V naslednjem govoru po
udarja potrebo združitve obeh učiteljskih 
aruštev, Zaveze jugoslovanskega učitelj
stva in Slomškove Zveze v le eno močno 
stanovsko učiteljsko organizacijo. Govor
nik zatrjuje, da bo koroško učiteljsko dru
štvo vztrajno nato delovalo, da doseže 
združenje. 


